农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei(光盘版)收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

李 斌,陈汉平,杨海平,王贤华,张世红.上吸式气化炉木屑气化结渣特性[J].农业工程学报,2011,27(5):270-274

上吸式气化炉木屑气化结渣特性

Slagging characteristics of sawdust gasification in updraft gasifier

投稿时间: 8/13/2010 最后修改时间: 4/14/2011

中文关键词: 炉渣 气化 机理 木屑 上吸式气化炉

英文关键词:slags gasification mechanism sawdust updraft gasifier

单位

基金项目:国家重点基础研究发展计划项目("973"计划)(2007CB210202);国家自然科学基金项目(50806027,50930006);华中科技大学博士论文创新基金项目。

 李斌
 华中科技大学煤燃烧国家重点实验室,武汉 430074

 陈汉平
 华中科技大学煤燃烧国家重点实验室,武汉 430074

 杨海平
 华中科技大学煤燃烧国家重点实验室,武汉 430074

 王贤华
 华中科技大学煤燃烧国家重点实验室,武汉 430074

 张世红
 华中科技大学煤燃烧国家重点实验室,武汉 430074

摘要点击次数:59 全文下载次数:25

中文摘要:

作者

为了探索上吸式气化炉内木屑气化结渣形成的原因与机理,在自制的上吸式生物质气化炉上通过控制气化条件形成结渣,分析了结渣形成的工况与部位,并对渣样进行了详细的表征。结果表明:随着入炉空气量的增加,气化炉内氧化区的温度急剧增加,气化强度显著增大,当入炉空气量超过3.5 m3/h时,气化强度高达112.7 kg/(m2·h),氧化区温度大于1?129℃,气化炉内极易结渣。上吸式气化炉结渣主要发生在底部氧化区,属超温结渣,生物质灰熔融黏结,在停炉过程中降温凝结而成;渣样呈块状、灰黑色,含碳量非常低,质地坚硬,结构致密,高温熔融降温凝结使得渣样内部孔隙坍塌、表面孔闭塞,比表面积和孔容积均非常低;高温结渣过程中低熔点易挥发的元素如碱金属(K)、碱土金属(Mg、Ca)、P、S等的含量下降,而高熔点难挥发的元素如Al、Si等不断富集;与马弗炉在550℃和815℃制得的生物质灰相比,高温熔融使得晶型改变,在渣样中除了SiO2外,还形成了大量硅酸盐形式的共晶体,包括Ca(Mg,Al,Fe)Si2O6、CaMg(SiO3)2、KAISi3O8、K(Si3Al)O8、Ca(Fe, Mg)(SiO3)2等

英文摘要:

To discuss the mechanism of sawdust slagging, slag was formed by controlling gasification conditions on a self-made updraft biomass gasifier, the slagging condition and location were analyzed, and slag samples were also characterized in detail. The results showed that, as air flow rate increasing, the oxidation temperature of the gasifier increased sharply, and the gasification intensity enhanced obviously. As air flow rate exceeded to 3.5 m3/h, the gasification intensity was higher than 112.7 kg/(m2 • h), and the oxidation temperature was up to 1?129 °C, thus slagging was easy to generate inside the gasifier. The slagging in the updraft gasifier belongs to over-temperature slagging, and it was mainly formed in the oxidation zone at the bottom of the gasifier by the biomass ash melted and bonded, and finally condensed in the cooling process after shutdown the gasifier. The slag sample appeared block shape and gray-black color, with very low carbon content, hard texture and compact structure. High-temperature melting and cooling condensation caused its internal pore structure collapse and the surface pore occlusion, the specific surface area and pore volume were both very low. During the high temperature slagging process, the content of the low melting point and highly volatile elements such as alkali metal (K), alkaline earth metal (Mg, Ca), P, S, etc. decreased, while the high melting point and difficult volatile elements such as Al, Si, etc. were enriched. Compare with the biomass ash prepared at 550 and 815 °C, high temperature melting changed the crystal form, and besides SiO2, much silicate eutectic was also formed in the slag samples including Ca(Mg, Al, Fe)Si2O6, CaMg(SiO3)2, KAISi3O8, K(Si3Al)O8 and Ca(Fe, Mg)(SiO3)2, etc.

查看全文 下载PDF阅读器

关闭

您是第3131153位访问者

主办单位: 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号